
w
w

w
.g

o
ld

e
n

g
at

e
.c

z

GMAG Magazín
Říjen
2023

R
o

zh
ov

o
r

In
fl

ač
n

í v
ln

a 
p

ro
 n

ás
 

b
yl

a 
le

kc
e

Z
 v

ýr
o

čn
í z

p
rá

vy
Ja

k 
še

l č
as

 
v 

G
o

ld
e

n
 G

at
e

S
lit

ky
 s

 p
říb

ě
h

e
m

Z
la

té
 s

lit
ky

 s
 d

ra
čí

m
 

m
o

ti
ve

m

Praděd, sedmá 
mince z naší 
série České hory
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Vážení čtenáři, 
během celého roku jsme vám postupně 
představili celý náš tým, který pečuje 
o vaši spokojenost a neustále pro vás 
vylepšuje naše služby. V říjnovém čísle se 
tentokrát dozvíte více o celé společnosti 
Golden Gate a připomeneme si její 
historické milníky. V tomto měsíci také 
vychází už sedmá mince ze série České 
hory s motivem hory Praděd. Na českém 
trhu nenajdeme originálnější a unikát-
nější mince, které by vzdávaly hold české 
krajině a přírodě.

V rozhovoru s Janou Matesovou se 
dočtete o aktuálních a střednědobých 
problémech českého hospodářství, 
probereme důsledky dlouhodobé fis-
kální a monetární politiky. Rozebereme 
nevyvážené veřejné finance uplynulých 
let, nedostatek investic, potřebu brzdit 
provozní výdaje, nutnost reforem.

V říjnu tradičně probíhá Vyšehradské fó-
rum, které je největší konferencí v České 
republice svého druhu pro všechny, kteří 
se chtějí dozvědět aktuální a srozumi-
telné informace o penězích, investicích 
a budoucnosti ekonomiky. Předpovědi 
řečníků z uplynulých ročníků na témata 
jako inflace, výše úrokových sazeb či 
vývoj cen aktiv obstály v praxi, a proto 
ať je i tento ročník pro vás inspirací, jak 
se samostatně a bezpečně připravit na 
aktuální výzvy a různé scénáře dalšího 
vývoje.

Produktem měsíce jsme zvolili ori-
ginální a velmi oblíbený zlatý slitek 
švýcarské slévárny Argor-Heraeus 
s motivem draka, protože letos si na 

nejznámější investiční mince s velkým 
sběratelským potenciálem od australské 
mincovny The Perth Mint počkáme až 
do listopadu. Mince vycházejí později 
než obvykle kvůli změně panovníka ve 
Spojeném království. Symbol draka je 
obecně nejsilnějším motivem lunárního 
kalendáře, a proto si tuto nejdůleži-
tější světovou minci v dalších týdnech 
nenechte ujít.

Přeji vám příjemné čtení

Libor Brůna 
předseda představenstva 
Golden Gate

Očekávané 
události

6. listopadu
přednáška Cykly bohatství
Ústí nad Orlicí

7. listopadu
přednáška Cykly bohatství 
v permanentním portfoliu
VŠE Praha

21. listopadu
přednáška Cykly bohatství 
v permanentním portfoliu
Dvůr Králové nad Labem

Číslo měsíce

Citát měsíce

na tolika místech po celé České 
republice a na Slovensku 
můžete najít naše kanceláře

58

B. B. King, americký bluesový 
kytarista, zpěvák a skladatel

„Vzdělání je největší dar, 
který můžete dát sobě 
samým nebo druhým. 
Nikdo vám ho nemůže 
vzít.“
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Kde nás můžete 
navštívit?

Máme největší 
počet regionálních 
kanceláří na trhu.

Díky tomu jsme našim klientům blíže 
a dokážeme lépe vyjít vstříc jejich 
potřebám. Stále se snažíme zaplňovat 
prázdná místa na mapě. Naše kanceláře 
najdete ve všech krajích České republiky 
a na řadě míst na Slovensku.

Naši klienti si mohou svůj kov vyzvednout 
na 24 místech. Rukama pracovníků 
výdeje v roce 2022 prošlo 34 tun kovů 
vydaných osobně nebo poslaných 
agenturou. Celkem 4,6 tuny drahých 
kovů bylo zabaleno a odesláno poštou 
v 15 000 poštovních zásilkách.

OtrokoviceBrno

Ústí nad Orlicí

Pardubice

Jihlava

Kolín

České Budějovice

Mladá Boleslav

Chomutov

Karlovy Vary

Ústí nad Labem

Písek

Příbram

Dobříš

Jilemnice

Svitavy

Teplice

Tábor

Sedlčany
Vlašim

Plzeň

Praha 63

Hradec Králové

Bratislava

Uherský Brod

Trnava

Prešov

Trutnov

Ostrava

Letohrad

Žamberk

Náchod

Brandýs nad Labem
Mělník

Beroun

Dvůr Králové

Litoměřice

Olomouc

Žďár nad Sázavou

2 2

Liberec

Most

Česká Kamenice

Nové Město nad Metují

4,6
tuny drahých 

kovů

poštovních 
zásilek

15 000

výdejní místo regionální kancelář



Každého půl roku vám 
v naší autorské sérii 
mincí představujeme 
jednu z ikonických hor 
České republiky spolu 
s typickým či ohroženým 
druhem spojeným s daným 
regionem. Sedmá mince 
z kolekce České hory je 
věnována hoře Praděd, 
nejvyššímu bodu Hrubého 
Jeseníku. Ta je se svou 
nadmořskou výškou 
1 491 metrů nejvyšším 
vrcholem Moravy a druhou 
největší v Česku.

Jde o oblíbený turistický cíl, z jeho vrcholu je 
krásný výhled na okolní hory i vzdálené části 
Česka. Okolí Pradědu je bohaté na přírodní 
krásy. Můžete zde najít louky alpského typu, 
skalnatá údolí a mnoho horských jezer. Jeseník je 
také domovem vzácných rostlin a živočichů, jako 
je například kamzík horský, který doplňuje de-
sign naší mince. Z každé prodané mince přispě-
jeme 50 korun na ochranu přírody v Jeseníkách.

České hory poprvé na mincích 
Devítidílná série České hory vzdává hold české 
přírodě a navazuje na úspěch našich vlastních ra-
žeb Sedm divů světa a jedinečné stříbrné mince 
k příležitosti narození dítěte Lovely Baby. Mince 
pro nás razí špička svého oboru, australská 
mincovna The Coin Company, podle grafického 
návrhu přední designérky a ilustrátorky Elise 
Martinsonové, která spolupracovala mimo jiné 
s proslulou The Perth Mint a ve své tvorbě se za-
měřuje na přírodu a zvířata. Mince Praděd 
doplňuje šest předchozích námětů 
série: Sněžku, Plechý, Lysou 
horu, Bukovec, Klínovec 
a Devět skal.

Mince je ražena z ryzího 
stříbra o hmotnosti 1 oz 
(31,1 g). Je legálním pla-
tidlem tichomořského 
ostrova Niue patřícího 
pod Nový Zéland, její 
nominální hodnota 
jsou dva novozélandské 
dolary (NZD). Lícové straně 
prvních pěti mincí dominoval 

Praděd, sedmá 
mince z naší 
série České hory
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tradiční portrét královny Alžběty II. Praděd má 
však stejně jako předchozí mince Devět skal na 
averzu heraldický znak ostrova Niue „Coat of 
arms“, což zvyšuje sběratelskou hodnotu mince 
i celé kolekce. Znak představuje jedinečnost 
ostrova Niue a jeho odlišnost od Nového Zé-
landu, zejména kulturou, historií a geografickou 
polohou.

Vrchol Pradědu leží ve Slezsku, pod ním 
prochází historická zemská hranice Moravy 
a Slezska a současně hranice Moravskoslezského 
a Olomouckého kraje. Dominantami mince jsou 
v Česku vzácné vysokohorské bezlesí a televizní 
věž vystavěná v sedmdesátých letech 20. století, 
v popředí je zobrazen kamzík horský.

Mince, které pomáhají 
Kamzík horský je vzácný druh sudokopytníka, 
který se v Česku vyskytuje pouze v Hrubém 
Jeseníku a Lužických horách. Jde o nepůvodní 
druh, v Jeseníkách byl vysazen teprve v roce 
1913. Dnes je považován za součást přírodní 
a kulturní hodnoty Hrubého Jeseníku. Koupí 

každé mince Praděd přispějete 50 korun na 
ochranu fauny a flóry na tomto území pod 
záštitou CHKO Jeseníky. Konkrétně na podporu 
biodiverzity v oblasti Pradědu a tradiční pastvy 
hospodářských zvířat.

Chráněná krajinná oblast Jeseníky se řadí 
k největším CHKO v České republice. Rozkládá 
se při severovýchodní hranici České republiky 
a zaujímá téměř celé pohoří Hrubého Jeseníku. 
Tím nejcennějším v CHKO Jeseníky jsou zejména 
plochy vysokohorského bezlesí a na ně navazující 
smrkové pralesy. Jeseníky jsou jednou z nej-
lesnatějších CHKO a kromě smrkových pralesů 
stojí za pozornost i zachovalé fragmenty bučin. 
Mezi významné předměty ochrany patří rovněž 
rašeliniště a horské potoky, louky, skalní útvary, 
vzácné druhy rostlin a živočichů, ale také archi-
tektura a člověkem harmonicky utvářená krajina. 
Pro větší ochranu nejcennějších kousků tamní 
přírody bylo dosud vyhlášeno 32 přírodních 
rezervací a přírodních památek.
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Vyjadřujete se ke stavu české ekonomiky 
velmi otevřeně a bez obalu pojmenováváte 
problémy, kterým aktuálně čelíme, nebo čelit 
budeme. Co ale kdybychom náš rozhovor 
pojali optimističtěji a zaměřili se na pozitivní 
stránky? 
Já se ale snažím hovořit optimisticky, v zásadě 
vidím věci mnohem pesimističtěji, než říkám do 
médií (směje se).

Dobře, tak se podíváme na problémy, které 
českou ekonomiku pálí, a jak bychom je mohli 
případně řešit. 
Vidím aktuální, středně- a dlouhodobé pro-
blémy. Ten aktuální, se kterým jsme v předcho-
zích 25 letech přestali počítat, je vysoká inflace. 
To je obrovský problém, který bylo potřeba 
řešit rychle a razantně. Hned na začátku se 
měly prudce navýšit úrokové sazby a vláda měla 
podniknout kroky, které by na krátkou dobu 
pozastavily nalévání dalších peněz do spotřeby. 
Prostředky dávané do investic jsou v pořádku, 
ty se později zhodnotí a projeví v dalším růstu. 
V pořádku je investovat do obrany, už jen proto, 
že jsme potřebu zajistit naši bezpečnost dlouho 
ignorovali a vezli jsme se jako černý pasažér. 
Navíc výdaje na obranu nejsou inflační, protože 
většinu nákupů provádíme v zahraničí.

Jaké výdaje tedy měla vláda omezit? 
Všechno, co patří do spotřeby. Tedy navyšování 
důchodů a zvyšování mezd ve státním sektoru. 
Tyto peníze podporují inflaci.

Jana Matesová se 
momentálně řadí mezi 
nejcitovanější a nejznámější 
české ekonomky. 
Vystudovala statistiku na 
Vysoké škole ekonomické 
v Praze a postgraduální 
studium na Harvardově 
univerzitě. Patnáct let 
působila v akademické 
sféře v Česku i v zahraničí. 
Krátce byla také náměstkyní 
ministryně školství 
a poradkyní místopředsedy 
vlády. Nejdelší část své 
profesní kariéry strávila prací 
ve Světové bance, včetně 
šesti a půl roku v pozici 
zástupkyně České republiky.

Inflační vlna 
pro nás byla 
lekce
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Potraviny jsou 
základní životní 
potřebou, tam 
je třeba hlídat, 
aby nebyla 
narušena 
konkurence, 
vše ostatní si 
trh zařídí sám.

Jde o otázku 
rychlosti. Bylo 
by potřeba 
rychlé zvýšení 
sazeb, které 
šokuje a zmrazí 
trh. Inflace by 
pravděpodobně 
během roku 
poklesla a sazby 
se poté mohly 
zase snížit.



Jenže to jsou kroky, které v současné době ne-
mohou politicky projít, zejména v případě penzí. 
Mohlo by to projít. Ale teď už je pozdě, bylo 
potřeba to udělat ihned po nástupu této vlády, 
a možná ještě dříve, protože inflace začala růst 
už v létě 2021, dříve než jinde v Evropě.

Čím to bylo dané? 
Během covidu jsme byli zaliti inflačními penězi 
ze státního rozpočtu. Penězi, které nebyly pod-
loženy růstem ekonomiky. Navíc podle zjištění 
Národního kontrolního úřadu 90 % takto vyna-
ložených peněz ze strany státu nemělo nic spo-
lečného s kompenzacemi za pandemii. Dalším 
faktorem byl špatně regulovaný trh s energiemi, 
který dopustil pád Bohemia Energy. Energetický 
regulační úřad nezabránil tomu, aby na trhu 
existovaly firmy, které nemají přiměřeně časově 
strukturovaný nákup dodávek energie v souladu 
s klientskými smlouvami. Tyto firmy nakupo-
valy energie na spotové úrovni a ve chvíli, kdy 
ceny vyletěly vzhůru, jim došla likvidita. Dobrý 
regulační úřad by toto nedopustil. I to spustilo 
obrovský nárůst inflace. Navíc jsme byli v té době 
před volbami a začalo další kupování voličských 
hlasů, což inflaci ještě posílilo.

Nadto obchodníci zachytili trend, že mají lidé 
chuť nakupovat, protože u nás byly lockdowny 
velmi rozsáhlé a dlouhé. Obchodníci začali 
šroubovat ceny a zkoušeli, co zákazník vydrží. 
Západoevropské generace už podobné vlny 
inflace zažily a vědí, jak se chovat. My to dnes už 
víme také, ale byla to pro nás lekce.

Toto tedy byly důvody, proč inflace vznikla… 
Ale jak se proti ní mělo bojovat? 
Ze spotřebitelského hlediska nemá smysl naku-
povat zboží do zásoby, protože tím se podpoří 
růst cen. Naopak je nezbytné omezit vše, co ne-
potřebujeme teď hned, a jestliže je lepší nabídka 
v cizině, tak si tam dojet. Obchodník potřebuje 
z trhu signál, že za tyto ceny lidé nakupovat ne-
budou. Vláda se měla také snažit rychleji umrav-
nit trh se základním zbožím. Je to běh na dlouhou 
trať, ale když vidíme, jak funguje antimonopolní 
úřad, tak ani do budoucnosti nemůžeme počítat, 
že bude bránit tomu, aby obchodníci, případně 
výrobci, zneužívali své tržní síly.

Tady nám ale možná antimonopolní úřad se-
lhal už dávno, když dovolil vznik obrovských 
producentů potravin, de facto monopolů… 
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Centrální 
bance by 
mělo být 
jedno, co 
je politicky 
průchodné 
a co ne.



Nemohlo by se něco podobného stát i teď 
v případě razantního zvýšení sazeb? Více 
než milion českých domácností je zatížen 
hypotékou… 
Nyní jsme v jiné situaci. Jde o otázku rychlosti. 
Bylo by potřeba rychlé zvýšení sazeb, které 
šokuje a zmrazí trh. V tu chvíli by to byl spíše 
problém malých a středních firem, které zásobují 
český trh. Ty by na úvěry nedosáhly. V případě 
domácností by pouze spadla poptávka po nových 
úvěrech. Pro banky by to nebyl žádný problém, 
protože jsou velice finančně stabilní. Inflace by 
pravděpodobně během roku poklesla a sazby se 
poté mohly zase snížit. Většině lidí by neskon-
čila fixace, protože by ta epizoda byla krátká. 
Podobně silnou inflaci jsme zažili v roce 1993, 
během tři čtvrtě roku došlo k přiškrcení eko-
nomiky, rázem bylo po inflaci a ekonomika se 
opět srovnala do rovnováhy. Toto prodlužování 
a dlouhotrvající inflace je to nejhorší, co může 
být.

Inflace je tedy aktuální problém ekonomiky, 
co ten střednědobý? 
To jsou nevyrovnané veřejné finance. Do 
roku 2018 jsme se schodkem problém neměli 
a ani jsme neočekávali, že by mohl vzniknout. 
Česká společnost byla neobyčejně rozpočtově 
odpovědná. Řada zemí na jihu Evropy nám to zá-
viděla. Návyk brát od státu se ale ve společnosti 
rozšířil velmi rychle. Mezi lety 2020 a 2023 jsme 
měli nejrychlejší nárůst veřejného dluhu v celé 
Evropské unii. Není to jen pandemií, i jinde se 
kompenzovalo. Největší příčinou je podle mě 
populismus. Stále slyšíte výkřiky typu „stát se 
musí postarat“.

Teď se ale vracíme k tomu, že v některých 
oblastech už právě kvůli této změně myšlení 
není v naší společnosti politicky průchodné, 
aby stát snižoval povinné výdaje. 
Stále můžeme slyšet argumenty, že současná 
vláda bere důchodcům. Stát jim ale zatím nebere 
nic. Celou inflaci jim vyrovná a u případných 
mimořádných valorizací – těch, které nastupují 
jen při vysoké inflaci, dokonce nový mechani-
smus dává důchodcům více, než starý. Stát to 
přijde dráže. Proč o tom vláda nemluví, když to 
i s výpočty vepsala i do důvodové zprávy zaslané 
do parlamentu, můžeme jen spekulovat. Možná 
poslanci dokumenty, které schvalují, nečtou. 
Vládní poslanci, ani opozice.

8—GMAG—ŘÍJEN—ROZHOVOR

Tento úřad nefungoval, jak by měl, snad nikdy. 
Jeho úkolem je hlídat veřejné zakázky, což asi 
dělá, ale má také hlídat fúze podniků a tam do 
značné míry selhal. Řadu fúzí a nákupů v oblasti 
zpracování zemědělských výrobků a potravin 
neměl povolit. Měl zároveň omezit slučování 
obchodních řetězců, nebo alespoň omezit jejich 
tržní podíl. To bychom ale museli jít zpět do 
přelomu století.

Potraviny jsou základní životní potřebou, tam 
je třeba hlídat, aby nebyla narušena konkurence, 
vše ostatní si trh zařídí sám. Stát by pak neměl 
vstupovat do cenotvorby a stanovovat cenové 
stropy. Na druhou stranu zkušenost spotřebitelů 
je také potřeba.

Měla tedy na začátku více zasáhnout národní 
banka, když se vlády a úřady k ničemu neměly? 
Ano, centrální bance by mělo být jedno, co je po-
liticky průchodné a co ne, pokud tam tedy nesedí 
osoby s politickými ambicemi. Měla by proto ra-
zantně zasáhnout. Příkladem jsou osmdesátá léta 
ve Spojených státech amerických, kdy FED navýšil 
úrokové míry po velmi dlouhé době. Inflace se 
tehdy držela nepříjemně vysoko a ekonomika 
stagnovala, protože během vysoké inflace eko-
nomika neroste, to je kontraindikace. Centrální 
banka navýšila úrokovou sazbu na 20 procent. 
Ekonomika krátkodobě spadla, ale pak se srov-
nala a spolu s inflací se vrátila do normálu.

Není to tedy příliš velké riziko? Nemohou neče-
kaně vysoké úrokové sazby mít na ekonomiku 
spíše negativní dopad, viz krize v roce 2008? 
Je třeba sledovat strukturu ekonomiky, jak 
z hlediska příjmových skupin, tak z pohledu 
bankovnictví. V případě hypoteční krize v USA 
byl hlavní příčinou fakt, že hypoteční banky 
poskytovaly po roce 2001 úvěry domácnostem, 
u kterých se předpokládalo, že je nikdy nesplatí. 
Pak začaly mít banky problémy, začaly samy zvy-
šovat sazby, řada domácností ztratila možnost 
financovat svou hypotéku a přišla o střechu nad 
hlavou. Řada těchto bank nebyla v dobré kondici, 
začala se proto financovat dluhem. To znamená, 
že vydávaly vlastní dluhopisy, které jiné banky 
skupovaly a míchaly je do derivátů. Přirovnávám 
to k tomu, jako když namícháte kostní separát 
do sekané a prodáváte to jako mleté maso z nej-
lepšího argentinského býčka. Navíc byl tento hy-
poteční trh silně globalizován a málo průhledné 
finanční produkty se prodávaly zejména do 
Evropy, což zde také způsobilo krizi.

Česká 
společnost byla 
neobyčejně 
rozpočtově 
odpovědná. 
Řada zemí na 
jihu Evropy nám 
to záviděla. 
Návyk brát od 
státu se ale ve 
společnosti 
rozšířil velmi 
rychle.

Stále můžeme 
slyšet 
argumenty, 
že současná 
vláda bere 
důchodcům. Stát 
jim ale nevzal 
ani korunu. Jak 
vidíme z úprav 
valorizačního 
mechanismu, 
tak v příštím 
roce nedojde 
k snížení výdajů 
na důchody, ale 
k zvýšení.
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Jak je to možné? 
Dříve se valorizovala o plnou inflaci jen záslu-
hová část penze, kdežto nyní se bude valorizovat 
celá částka. K tomu musíme přičíst sociální 
dávku v půlce roku v případě mimořádné va-
lorizace, kdy inflace překročí pět procent, což 
doufejme, se už nestane. A vláda si přitom nechá 
proti sobě vytvořit kampaň, že „bere důchod-
cům“ do té míry, že penzisté tomu opravdu věří. 
Pokud jde o řádnou valorizaci při inflaci do pěti 
procent, dříve se také valorizační vzorec počítal 
tak, že ke kompenzaci celé inflace zahrnoval ještě 
jednu třetinu nárůstu reálné mzdy, tedy mzdy 
očištěné o inflaci. Od roku 2018 se započítává 
jedna polovina, novelou se vracíme k původnímu 
vzorci. Jenomže reálné mzdy klesají, dnes jsou 
někde na hodnotě roku 2018, a jejich pokles se do 
valorizace důchodů nezapočítává. V nejbližších 
letech, než reálné mzdy vyrovnají svůj pokles 
z minulosti, se pro důchodce ve valorizaci penzí 
nezmění vůbec nic. Když k růstu reálných mezd 
nedochází, je jedno, jestli z toho neexistujícího 
růstu vzorec zahrne polovinu, nebo třetinu. Je 
také dobré uvést, že nikdy v historii Česka, ani 
Československa, ani za totality, nedosahovaly 
penze 50 procent průměrné mzdy jako dnes. 
Jenže vláda od začátku nezvládá komunikaci. 
Mohly to být pro ni plusové body. Místo toho 
nechala prostor populismu.

Jak velký problém bude navyšování státního 
dluhu? 
Problém není absolutní výše dluhu, ta stále není 
ve srovnání s ostatními zeměmi tak vysoká. Pro-
blémem jsou rychlost nárůstu a jeho struktura. 
Tedy to, k čemu ty peníze použijeme. U nás de-
ficit nejde do investic, které by se jednou vrátily 
v podobě růstu ekonomiky. U nás jde bohužel 
o deficit do spotřeby a financuje mandatorní, 
tedy povinné výdaje. Máme obrovský struk-
turální deficit, který se nevymaže, ani pokud 
ekonomika poroste, protože poroste také. Toho 
je potřeba se zbavit. Ještě v roce 2018 jsme tento 
problém neměli.

Ale o důchodové reformě se mluví ještě mno-
hem déle… 
Pamatuji si, že v letech 1998 a 1999 na objed-
návku české vlády připravovala Světová banka, 
kde jsem tehdy působila, několik studií, z nichž 
dvě se bezprostředně týkaly toho, že naše 
veřejné finance nejsou udržitelné. Jeden důvod 
byla struktura financování státu na národní 

a regionální úrovni v době, kdy ještě nebyly 
kraje. Druhý problém byla naše demografická 
struktura, respektive vyhlídky vývoje české popu-
lace, a nastavení důchodového systému. Nebyla 
šance, že bychom udrželi financování důchodů 
z průběžného pilíře. Už tehdy bylo jasné, že si 
lidé budou muset v nějaké formě spořit na stáří 
sami. Je potřeba založit systém s tzv. druhým 
pilířem, kam by si lidé povinně odkládali na 
důchod místo prvního pilíře. Peníze by se zde 
zhodnocovaly a nebylo by možné je vybrat 
dříve než v důchodovém věku. Tento přechod 
ale potřebuje bohaté veřejné finance. Protože 
na začátku přijde skok, kdy vypadnou odvody 
do průběžného systému. Dnes si to nemůžeme 
dovolit.

To zní celkem beznadějně. 
V příštích mnoha letech nebude opravdová 
důchodová reforma možná. Bude možné dělat 
úpravy pouze v rámci prvního a třetího pilíře, 
tedy toho dobrovolného spoření. Tam si myslím, 
že je dobře, aby zaměstnavatelé v rámci benefitů 
více podporovali spoření. Je ale třeba také upra-
vit fondy, do kterých lidé spoří, aby nebyly tolik 
konzervativní, protože jinak se lidem tyto pro-
středky příliš nezhodnocují. Co se týče prvního 
pilíře, zde je nejefektivnějším nástrojem změna 
věku nároku na výplatu důchodu.

Pracovala jste ve Světové bance, máte proto 
srovnání. Je nějaká země, které se reforma 
povedla a mohli bychom si z ní vzít příklad? 
V řadě zemí se to povedlo. Ve většině západo-
evropských zemí funguje systém dobře, proto 
je populisté dávají za příklad. Ale to nastalo už 
dávno, změna nenastane hned. V devadesátých 
letech se často diskutovalo Chile, tam začala 
reforma ekonomiky po pádu Pinochetovy vlády 
o něco dříve než u nás. Také zavedli druhý pilíř 
a přechod se jim povedl. U nás by mohla fungo-
vat změna třetího pilíře, kam by více přispívali 
zaměstnavatelé, ale problém je, že už teď je zde 
obrovské daňové zatížení práce. Určitě je to lepší 
než přispívat zaměstnancům na fitness centra.

Jaké jsou podle Jany Matesové dlouhodobé a struk-
turální problémy české ekonomiky a co je potřeba 
změnit, se dozvíte v některém z příštích čísel 
našeho magazínu.

Nikdy v historii 
naší země, ani 
za komunismu, 
nedosahovaly 
penze 
50 procent 
průměrné 
mzdy jako 
dnes. Důchody 
jsou nejvyšší 
v historii.

V příštích 
mnoha letech 
nebude 
opravdová 
důchodová 
reforma možná. 
Bude možné 
dělat úpravy 
pouze v rámci 
prvního a třetího 
pilíře, tedy toho 
dobrovolného 
spoření.



Jak šel čas 
v Golden 
Gate
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Transparentnost, 
maximální otevřenost vůči 
veřejnosti a objektivita 
informací, to jsou pro 
naši společnost základní 
předpoklady férového 
podnikání a přístupu 
ke klientům. Proto si 
dáváme každý rok 
záležet na vypracování 
podrobné výroční 
zprávy. Kromě povinných 
informací a účetních 
výkazů představujeme 
klíčové osobnosti naší 
společnosti, uvádíme 
detailní informace 
o historii firmy, 
předkládáme shrnutí 
vývoje ekonomiky 

v roce 2022, naši 
dlouhodobou vizi 
a nezapomínáme na 
řadu zajímavostí ze světa 
drahých kovů a investic.
Zde jsme pro vás 
připravili výběr toho 
nejzajímavějšího z Výroční 
zprávy Golden Gate 
za rok 2022.

+ 176 %

Mezi lety 2018 a 2022 
evidujeme nárůst počtu 
klientů o 176 %.

2018
21 599 klientů
2022
59 598 klientů
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Obchodní síť je hlavním 
pilířem společnosti Golden 
Gate. Ke konci roku 2022 
se na ředitelské pozice 
vypracovalo 22 obchodníků.

Prodali jsme…

22

…přibližně 17 tun zlata. Je to 
takové množství, že pokud 
by se poskládalo v uncových 
slitcích, pokryje plochu 
basketbalového hřiště.

…zhruba 200 tun stříbra, tedy 
tolik, že kdyby se narovnalo 
množství v kilogramových 
slitcích vedle sebe, pokryje 
plochu pěti tenisových kurtů.

…tolik stříbra, že kdyby se 
poskládalo v uncových slitcích 
za sebe, je to asi 300 km, což 
je například trasa z Prahy 
do Zlína.

5×



text Rosťa Plachý
spoluzakladatel

Bitcoinového účtu
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Jak už víte, bitcoin jsou digitální peníze, které 
jsou tu s námi již od roku 2009. Můžeme si je 
vzít kamkoli na světě, a pokud s nimi dobře 
zacházíme, nikdo nám je nemůže vzít. Spolu 
s jasně omezenou nabídkou v oběhu nám bit-
coin dává kontrolu nad našimi prostředky.

Bitcoin je zajímavý mix revoluční technolo-
gie, svobodomyslných myšlenek, řady kon-
troverzí a světového přijetí. Pomáhá přenášet 
hodnotu lidem po celém světě. Především 
těm bez bankovního účtu, kterých je dle Svě-
tové banky 1,7 miliardy. Ale i velké korporace 
jako Visa, Mastercard nebo obrovští správci 
aktiv, jako je BlackRock, se o bitcoin aktivně 
zajímají. S nárůstem institucionálního zá-
jmu se zvyšuje i jeho světové přijetí. Tím se 
zvyšuje atraktivita bitcoinu jako dlouhodobé 
investice.

Menší bratr bitcoinu s velkými ambicemi 
Máte-li rádi rychlejší inovace a větší 
rozmanitost, pak má svět kryptoměn co 
nabídnout. Celkový počet kryptoměn čítá už 
přes 1,8 milionu. Velká většina z nich jsou však 
projekty bez budoucnosti, často bohužel i pod-
vody. V Golden Gate pro vás dlouhodobě trh 
sledujeme a vyhodnocujeme, i proto bychom 
vám rádi v našem Bitcoinovém účtu představili 
druhou největší kryptoměnu na světě – ethe-
reum, která může být skvělým doplňkem 
k bitcoinu. Na rozdíl od něj ale neusiluje stát se 
penězi. Je to platforma, na které programátoři 
mohou vytvářet aplikace, jež fungují nezávisle 
na tradičním (finančním) systému.

Možnosti jsou téměř neomezené, od plně 
automatizovaných směnáren bez prostředníků, 
přes finanční služby až po sociální sítě. Pozice 
etherea ve světě kryptoměn je podobná posta-
vení stříbra ve světě drahých kovů. Je to menší 
bratr bitcoinu (respektive zlata), který má vyšší 
potenciál zhodnocení, ale zároveň vyšší riziko.

Pestrý svět 
kryptoměn

Rychlé porovnání

bitcoin ethereum

spuštěna 2009 2015

tržní kapitalizace přes 500 miliard USD přes 200 miliard USD

čeho se snaží 
dosáhnout

chce se stát těmi nejlepšími penězi na 
světě, které dlouhodobě udrží hodnotu, 

nelze natisknout ani zmanipulovat

představte si ethereum jako obří světový 
počítač, kde může každý tvořit své různé 

aplikace – od financí až po sociální sítě

míra nezávislosti 
(decentralizace)

díky obrovskému množství bitcoinových 
těžařů (počítačů), kteří svou výpočetní 

kapacitou a spotřebou elektrické energie 
chrání celou síť, je bitcoin považován za 

nejbezpečnější kryptoměnu na světě

je více centralizované, rozhoduje na základě 
toho, kdo má nejvíce mincí, zároveň je zde 

relativně velký vliv zakladatele Vitalika 
Buterina

maximální počet 
jednotek

21 milionů nemá pevně stanovený limit

světové přijetí 
(adopce)

dnes se o něj zajímají stovky milionů lidí, 
velké banky, správci aktiv i samotné státy; 

světové přijetí rok od roku roste

s velkou programátorskou komunitou, 
podnikovým zájmem a stále rostoucím 

počtem aktivních uživatelských adres patří 
ethereum mezi největší blockchainové 

platformy na světě
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Zlaté slitky 
s dračím 
motivem

Na oslavu této uctívané příležitosti 
představuje Argor-Heraeus svou 
exkluzivní sérii lunárního kalendáře – 
sběratelskou radost, která vzdává 
hold této prastaré tradici a zároveň 
dodržuje svou světově proslulou 
záruku kvality.

Švýcarský zlatý slitek z 24karátového 
zlata odpovídá londýnskému 
standardu Good Delivery, a je proto 
bez problémů akceptován na všech 
trzích.

Na přední straně slitku jsou vyraženy 
identifikační údaje, jakými jsou logo 
a název výrobce, hmotnost slitku, ryzost 
Fine Gold 999,9 a výrobní číslo. Tento 
druh číslování se používá především 
u zlatých mincí, kdy první číslice značí 
pořadové číslo slitku a za lomítkem 
je maximální počet vyražených kusů. 
Na zadní straně slitku je vyobrazen 
drak, který se stal znamením lunárního 
roku 2024, a čínský znak pro slovo drak.

Celkem byl vyražen pouze limitovaný 
náklad 28 888 kusů.

Podle čínského 
lunárního kalendáře 
bude nadcházející 
rok 2024 věnován roku 
Dřevěného draka. 
Začne 10. února 2024 
a skončí 28. ledna 2025.

Slitky nakoupíte 
v našem e-shopu:

https://eshop.goldengate.cz/products/zlaty-slitek-rok-draka-2024-1-oz-argor-heraeus
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Ředitelství Jany Mrázkové věnovalo 15 000 Kč na 
rehabilitace malého Dominika s dětskou mozkovou 
obrnou. Dominik se narodil v lednu 2021 akutním 
císařským řezem a musel být resuscitován. Jeho vývoj 
zatím odpovídá tříměsíčnímu dítěti, musí proto 
pravidelně cvičit a rehabilitovat, což jeho rodinu stojí 
nemalé prostředky. Předání daru rodičům Dominika 
zorganizoval člen Janina týmu Ladislav Kománek.

Uzdravení pro 
Dominika

Spoluzakladatel a hlavní analytik Golden Gate 
Pavel Ryba byl oceněn jako jeden z nejlepších 
manažerů v České republice v roce 2022 a stal 
se finalistou 30. ročníku soutěže Manažer roku. 
Ta vyhledává, hodnotí, oceňuje a propaguje 
nejlepší řídící pracovníky a úspěšné osobnosti 
z řad podnikatelů, lídrů a vizionářů napříč 
odvětvími, profesemi a regiony. Soutěž oslovuje 
i mladé manažery a reaguje na nové ekonomické 
a společenské trendy vyhlášením nových 
soutěžních kategorií a témat. Soutěž Manažer 
roku se řadí mezi deset nejuznávanějších soutěží 
v České republice.

Pavel Ryba 
finalistou 
Manažera roku

Více o Dominikovi 
a možnosti pomoci 
se dozvíte na jeho 
webových stránkách

https://uzdraveniprodominika.cz
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Komoditní účet 
umožňuje našim 
klientům průběžně 
nakupovat zlato, 
stříbro i platinu 
pohodlně z jednoho 
místa a dle jejich 
preferencí.

…můžete vkládat 
malé částky měsíčně 
i velké statisícové 
jednorázové 
platby, které ihned 
proměňujete 
na fyzické zlato 
a stříbro.

…drahé kovy 
nakoupené u nás od 
vás vždy vykoupíme 
zpět. Navíc můžete 
on-line odprodat 
i nedospořené slitky 
a mít peníze ihned 
k dispozici.

…v Komoditním 
účtu spoří 
spolu s námi již 
52 606 klientů.

Věděli jste, že…
1 2 3 4

Řečníci letošního Vyšehradského fóra 
Štěpán Pírko a Pavel Ryba poskytli rozhovor 
pro Investiční web. Mluvili především 
o současné ekonomické situaci, o rizicích 
na trzích a také o investicích v podobě 
dluhopisů, akcií a zlata, které by mělo mít 
nejlepší časy teprve před sebou.

Investování 
by nemělo být 
rychlé zbohatnutí

52 606

Rozhovor 
můžete 
zhlédnout 
zde

https://www.investicniweb.cz/videoteka/pirko-bohemian-empire-ryba-golden-gate-cz-v-ramci-diverzifikace-nelze-vynechavat-hlavni
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